
 

INFORME DE TROBADA PRESENCIAL 

PROCÉS PARTICIPATIU DEL PROGRAMA D’ACTUACIÓ MUNICIPAL 2020-2023 (PAM) I 
DELS PRESSUPOSTOS PARTICIPATIUS 
 

1. NOM DE LA TROBADA: 

Debat sobre persones grans a Horta Guinardó 

2. DATA I LLOC DE LA TROBADA: 04/03/2020   

 

3. NOMBRE DE PERSONES PARTICIPANTS: 9  

 

4. EDAT MITJANA DE LES PERSONES PARTICIPANTS: 70  

 

 

5. GÈNERE DE LES PERSONES PARTICIPANTS: 

 

Masculí Femení No binari 

6 3  

 

 

6. BREU DESCRIPCIÓ DEL DESENVOLUPAMENT DEL DEBAT  

(METODOLOGIA, NOMBRE DE GRUPS CREATS, TEMÀTIQUES TRACTADES, ETC.) 

 

 Benvinguda, presentació de la sessió i de les actuacions del PAD, a càrrec de la 
Consellera de la Gent Gran. 

 Explicació del procés de participació del PAD i els pressupostos participatius a càrrec 
de la tècnica de Democràcia Activa. 

 Explicació de la dinàmica de treball proposada a càrrec de Quòrum, empresa 
dinamitzadora. 

 
A continuació, els i les participants s’agrupen en un sol grup de treball i es presenten. La 
majoria són representants de les associacions veïnals dels barris del districte.  
Mitjançant una fitxa de treball es fa un repàs de totes les propostes incloses actualment al PAD 

en matèria de persones grans. 

 

Comença l’entitat veïnal de la Teixonera ressaltant que el projecte de la Generalitat per 

construir un nou equipament sanitari a la Clota no ha d’anar en detriment de l’equipament 

d’Horta, ja que d’aquesta manera es perdria la proximitat. També pregunta quins serveis hi ha 

previstos posar al nou equipament, ja que, per exemple, a Horta hi ha servei de radiologia però 

no hi ha radiòleg. És difícil extreure informació clara ja que, segons una part dels assistents, 

l’Ajuntament i la Generalitat es deriven la responsabilitat mútuament. 

Hi ha debat entre les entitats  sobre si la rehabilitació del Palau del Marqués d’Alfarràs hauria 

de constar  en aquest PAD, com la Torre Garcini. Algunes entitats pensen que sí i altres creuen 

que hi ha altres prioritats, ja que la rehabilitació d’aquest palau és molt cara. 
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Pel què fa a la necessitat d’escales mecàniques, tothom està d’acord que és necessari 

augmentar-ne el número i també el manteniment, ja que moltes de les que hi ha s’espatllen 

sovint. S’anomenen els següents espais concrets: Torrent de Can Mariner a Feliu Codina, al 

Passatge Vila i Rossell al Carrer Dante, que és un eix comercial i escolar que la gent gran utilitza 

molt per anar a buscar els seus néts i netes a l’escola. 

 

També es comenten aspectes concrets de les línies d’autobús en referència a l’actuació de 

revisió i millora dels seus recorreguts, ja que es considera que Horta va perdre molta capacitat 

de mobilitat amb la crisi (s’han perdut les línies 45 i 39 i el 185 té uns 25 minuts d’espera, que 

consideren excessiu). Des de l’Associació veïnal d’Horta proposen crear una línia nova en 

diagonal, que aniria des de la Plaça Carlos Marx, baixaria per Avinguda Estatut i Passeig 

Maragall.... 

 

Com a noves propostes de les actuacions del PAD es comenta que com que és un districte on 

no hi ha cap museu, és molt important preservar el patrimoni cultural immaterial, com per 

exemple les Festes Majors, els Jocs Florals... A més, s’hauria de realitzar formació en prevenció 

de riscos dirigida a la gent gran per tal de reduir accidents domèstics o en la utilització del 

metro i l’autobús. També formació en educació ambiental i continuar traient l’amiant. 

 

L’entitat veïnal de la Taixonera fa un llistat de les seves propostes: comença fent referència al 

centre de serveis socials previst al carrer Murtra, estan d’acord amb la proposta però demanen 

que una vegada a la setmana serveis socials de Vall Hebron es desplaci als barris de la 

Teixonera i Sant Genís. Continua amb el projecte Radars i el projecte “Baixem al Carrer” que 

denuncia que ja no es realitzen al barri perquè s’han acabat els recursos del Pla de Barris, així 

doncs és important recuperar-lo. 

 

Pel què fa a les escales mecàniques i els ascensors, és important que es tingui en compte el seu 

manteniment i que s’arreglin amb diligència quan s’espatllen. Respecte la connexió entre 

barris s’ha de tenir en compte la seguretat. Respecte els projectes de salut comunitaris es 

pregunta quan es posaran en marxa i de quina manera. Els cuidadors estan físicament cansats, 

hi ha d’haver descàrrega física i emocional  per aquestes persones. 

També s’hauria de construir una residència per a gent gran, aquest tipus d’equipament és 

necessari a tots els barris però a la Clota hi ha molt de terreny disponible per construir. En 

aquest tipus d’equipament la Generalitat i l’Ajuntament haurien de fer-hi inspeccions per 

garantir la bona atenció dels residents.  

 

Pel què fa a les activitats d’estiu, es reclama que la gent gran pugui tenir accés gratuït a les 

piscines de la Clota, encara que la gestió estigui externalitzada , l’Ajuntament hauria de fer 

conveni amb aquests agents per facilitar aquest accés. Finalment es fa referència als Casals de 

la Gent Gran, que no tenen un pressupost gaire elevat (tot i que l’Ajuntament ha tingut 

superàvit), així doncs, ja que tenen aquest pressupost tan baix, reclamen que siguin ateses les 

petites peticions d’inversió que es demanen per tal de millorar els usos dels casals, com per 

exemple lones per cobrir els patis, focus, una pissarra o wifi. 
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EL representant de l’Associació de veïns i veïnes de Sant Genís comença reclamant que el Casal 

de Gent Gran obri a l’agost per tal de donar resposta a les persones grans que es queden a la 

ciutat, a vegades més soles que durant l’any, ja que els seus familiars marxen de vacances i 

comenta alguns greuges del seu barri, com per exemple que no tenen cap escala mecànica, 

poques parades d’autobús o necessitat d’un centre d’atenció primària i de tenir al barri “àpats 

en companyia”.  Manifesta que aquests temes els presentaran més profundament al Consell 

de Barri.  

 

Un soci del casal de Gent Gran d’Horta, comenta a necessitat de millorar la il·luminació del 

carrer  Mestre Dalmau i millorar el manteniment als casals, que no costi tant de temps.  

  

 

A partir d’aquí, es resumeixen els grans aspectes comentats i es canvia a una dinàmica més 

propositiva per generar propostes d’inversió consensuades. De totes maneres, queda molt poc 

temps per a la construcció col.lectiva d’idees i cada entitat decideix presentar un projecte pels 

pressupostos participatius d’entre les propostes i comentaris que portaven per explicar en 

aquest debat. 
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7. PROPOSTES (PAM/PAD) REALITZADES DURANT LA TROBADA 

 

Títol de la proposta Descripció de la proposta 

Nova. Crear una nova línia d’autobús 

i revisió dels recorreguts actuals 

Crear una línia nova en diagonal, que aniria des de la Plaça Carlos 

Marx, baixaria per Avinguda Estatut i Passeig Maragall.... Implantació 

del 119 a tot el barri 

Nova. Formació en prevenció de 
riscos 

Dirigida a la gent gran per tal de reduir accidents domèstics o en la 
utilització del metro i l’autobús. 

Nova. Un dia d’atenció de serveis 
socials  

Que una vegada a la setmana també hi hagi consulta als barris de la 
Teixonera i Sant Genís 

Nova. Recuperació dels projectes 
Radars, Baixem al carrer i Àpats en 
companyia 

Aquests projectes s’han deixat de fer ja que s’ha acabat El Pla de 

barris i s’hauria de fer esforços per mantenir-los 

Nova. Descàrrega emocional per les 
persones cuidadores 

Hi ha d’haver projectes de descàrrega física i emocional per les 

persones que cuiden familiars dependents. 

Nova. Residència per a gent gran A la Clota hi ha molt de terreny disponible per construir. En aquest 

tipus d’equipament la Generalitat i l’Ajuntament haurien de fer-hi 

inspeccions per garantir la bona atenció dels residents.  

Nova. Accés gratuït a les piscines per 
a gent gran 

Accés gratuït a les piscines de la Clota i altres barris, encara que siguin 

espais amb gestió privada. 

Casal de Gent Gran obert a l’agost Per tal de donar resposta a les persones grans que es queden a la 

ciutat, a vegades més soles que durant l’any, ja que els seus familiars 

marxen de vacances i 

 

8. PROJECTES D'INVERSIÓ (PRESSUPOSTOS PARTICIPATIUS) REALITZATS DURANT LA TROBADA1 

 

Títol del projecte Descripció del projecte 

Escales mecàniques Augmentar-ne el número (carrer Arenys – Fastenrath) i també el 
manteniment 

Escales mecàniques Augmentar-ne el número (Torrent Can Mariner – Fabra i Puig) i també 
el manteniment 

Millorar la il·luminació del carrer 
Mestre Dalmau 

 

 

 

 

                                                           
1
 La informació ampliada els projectes s’ha recollit a la fitxa específica de cada projecte, i ha estat 

publicada a la plataforma Decidim.barcelona. 

Total de propostes realitzades 7 

Total de projectes realitzats 3 
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9. ALTRES OBSERVACIONS RELLEVANTS SOBRE LA TROBADA 

 

 

10. FOTOGRAFIA DEL PLAFÓ DE VALORACIÓ DE LA TROBADA 

 

 


